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Wil je meer geschiedenis,
neem het vak dan serieus

OPINIE Gijs Korenblik, docent geschiedenis

Geschiedenis-
docenten
moeten meer
onderwerpen
in minder tijd
behandelen,
stelt Koren-
blik. 
FOTO ANP/HH

Lijk ik op de tekening die boven
deze column staat? Mijn familie
en vrienden zouden zeggen van

wel. Iets geflatteerd misschien. 
Word ik op straat herkend op basis

van deze tekening? Op die vraag luidt
het antwoord heel anders. Want als ik
loop, lach, praat, boos ben, moe, niet
uitgeslapen of in de wind en regen
loop, dan zie ik er heel anders uit. 

Waarom schrijf ik dit? Naar aanlei-
ding van de jongste ophef die vorige
week ontstond over een beslissing van
de rechtbank in Groningen. Recht-
banktekenaar Heleen van den Broek
werd verplaatst naar een plek in de
zittingszaal waar ze de man die ervan
wordt verdacht zijn vriendin met een
bijl te hebben doodgeslagen, niet in
het gezicht kon zien. De rechtbank
vreesde een te realistische tekening.

Filmen en fotograferen van verdach-
ten in de rechtbank is niet toegestaan.
Daarom worden er al sinds mensen-
heugenis tekeningen gemaakt. En daar
wordt al sinds mensenheugenis af en
toe bezwaar tegen gemaakt. Door een
verdachte of een advocaat, of door een
rechtbank. 

Vooral omdat tekeningen – met na-
me van onze eigen Petra Urban – soms
zo fraai zijn, ’dat je net zo goed een
foto kunt gebruiken’, zeggen sommi-
gen. Daar zit de crux: het zíjn namelijk
geen foto’s. Alleen mensen die een
verdachte kennen, kunnen bepalen of
het lijkt. Díe mensen weten doorgaans
allang dat hun familielid of vriend
verdachte is in een strafzaak. 

De kans dat iemand op straat door
een willekeurige voorbijganger wordt
herkend op basis van de tekening, is
nihil. 

Tekeningen zijn interpretaties van
de tekenaar, bevroren beelden van een
situatie in de zittingszaal. En nee,
tekenaars zullen een verdachte geen
krullen geven als die lang blond haar
heeft. 

Als je zoiets van een tekenaar ver-
langt, is dat hetzelfde als de recht-
bankverslaggever vragen om een
sprookje te schrijven in plaats van een
verslag van de zitting. Want ook in het
geschreven woord zitten veel herken-
bare elementen. Tekenaar Heleen van
den Broek gaf daarom uit protest de
verdachte in Groningen het hoofd van
Mickey Mouse. 

De rechtspraak probeerde zelf vanaf
2008 een einde te maken aan de wille-
keur waarmee tekenaars in rechtban-
ken te maken kregen. In de Persricht-
lijn werd opgenomen ’dat er tijdens
zittingen getekend kan worden’. 

Enkele jaren geleden protesteerde
een advocaat toch tegen het tekenen
van zijn cliënt. De man had zijn werk-
gever niet verteld dat hij terecht moest
staan voor zijn rol bij voetbalrellen. Hij
zou zijn baan kunnen kwijtraken. 

Dat kon, zei de rechtbank Rotter-
dam. Maar dan toch vooral door zijn
eigen handelen, en niet door de teke-
ning.

En ook zei de rechtbank dat er in de
persrichtlijn staat dat er getekend kan
worden. „Er staat niet in dat er alleen
slecht getekend kan worden.” 

Micky Mouse

Rechtbanktekeningen
zijn geen foto’s

Nederlandse militairen in
1949 op Oost-Java. De
commissie Bussemaker
pleit voor meer aandacht
in de klas voor Neder-
lands-Indië. Korenblik:
„Prima, maar zorg dan
wel dat het vak geschiede-
nis een prominentere rol
krijgt in het curriculum.”
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De slavernij, de Holocaust, migratiege-
schiedenis, historisch besef en nu ook
Nederlands-Indië moet meer aandacht

krijgen in het klaslokaal. „Nog meer ver-
zoeken, beste politici of betrokken bur-
gers?”, vraagt geschiedenisdocent Gijs

Korenblik. „Geef ons dan ook de ruimte.”

I
n principe is het een
prima uitgangspunt
om meer aandacht te
besteden aan al deze
onderwerpen en dan

voornamelijk Nederlands-
Indië. Belangrijke zaken die
zeer zeker aandacht verdie-
nen in mijn geschiedenisles,
maar de rest van ons verle-
den dan? 

In al die jaren dat ik name-
lijk geschiedenis geef, moet
ik natuurlijk veel meer on-
derwerpen behandelen. On-
derwerpen zoals de prehis-
torie, de ontdekkingsreizen,
de Eerste Wereldoorlog, en-
zovoort. En ik heb hier maar
een keer per jaar beperkt de
tijd voor. Het vak geschiede-
nis wordt bijvoorbeeld maar
twee uur per week onder-
wezen in de onderbouw en
in de bovenbouw is de tijd
ook beperkt. 

Moordend tempo
Vooral in de bovenbouw

havo/vwo is het tempo om
de leerlingen klaar te sto-
men voor het examen moor-
dend. Deze leerlingen moe-
ten talloze historische con-
texten kennen en daarbij
nog een groot deel van de ge-
schiedenis van Europa ei-
gen weten te maken.

Bovendien moeten deze
leerlingen over historische
vaardigheden zoals
bronnenkritiek, contextu-
aliseren, historische vragen
stellen en andere verwor-
venheden beschikken.
Hiervoor heb ik elke minuut
van de les wel nodig, want

dit verwacht de syllabus van
mij (en de leerlingen). Er
moeten dus keuzes gemaakt
worden. 

Verder is de situatie rond
geschiedenis in het vmbo
dramatisch. Het vak is ge-
lukkig verplicht in de on-
derbouw, maar in de boven-
bouw is het een keuzevak,
met als gevolg dat er vanuit
het management bepaalde
keuzes worden gemaakt.
Geschiedenis komt daar-
door ontzettend in de ver-
drukking, want vanwege
technocratische overwegin-
gen worden het aantal les-
uren steeds minder. Er zijn
zelfs gevallen dat het vak ge-
schiedenis niet eens meer
wordt aangeboden, want ja,
wat moet een vmbo’er met
geschiedenis op het mbo? 

Historische relatie
Het beeld dat alleen de Ja-

panse bezetting in Neder-
lands-Indië wordt behan-
deld, herken ik niet. Wij ge-
schiedenisdocenten van Ne-
derland onderwijzen wel
degelijk over de VOC, het

Cultuurstelsel, prins Dipo-
negoro, Soekarno, de Mo-
lukse diaspora en tal van an-
dere onderwerpen waar-
mee Nederland en Indone-
sië een historische relatie
hebben. Daarbij zijn bij-
voorbeeld Feniks’ vmbo-
methode De koloniale relatie
Indonesië-Nederland hele-

maal gewijd aan het kolo-
niale verleden in Indonesië. 

Methodemakers moeten
al veel laveren tussen de
wensen van de politici, be-
volking en de eisen van de
syllabus. Er zijn al heel grote
stappen gemaakt. Zo rap-
porteerde het Adviescollege
Dialooggroep Slavernijver-
leden (2021) dat er al 4% over
slavernij gaat en wel 9% over
het kolonialisme. 

Ook de vereniging van do-
centen in geschiedenis en
staatsinrichting in Neder-
land (de VGN) staat omtrent
Nederlands-Indië niet stil,
want het meest recente vak-
blad (Kleio, 1 februari) is toe-
vallig gewijd aan dit histori-
sche onderwerp.

Ruimte
Toch ondersteun ik wel

deels de recente oproep van
de commissie Bussemaker
om meer aandacht te beste-
den aan de geschiedenis van
Nederlands-Indië, maar
geef ons als docenten ge-
schiedenis dan ook de ruim-
te. Willen jullie wat veran-
deren in het geschiedenis-
onderwijs, zorg dan dat het
vak een prominentere rol
krijgt in het curriculum.
Verplicht geschiedenis op
het vmbo of maak er een
kernvak van. Hoe meer uren
wij als docenten hebben,
hoe meer aandacht wij het
onbesproken verleden kun-
nen geven. 

Gijs Korenblik is docent
geschiedenis
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